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Základní údaje k veřejnému projednání 
 
Termín konání:    středa 11. 6. 2014 
 
Čas konání:    od 16:00 hodin 
 
Místo konání: Ministerstvo dopravy ČR, nábřeží Ludvíka Svobody 

1222/12, Praha 

 

Předmět veřejného projednání: Předmětem veřejného projednání bylo seznámení 
účastníků s návrhem Operačního programu Doprava 
pro programové období 2014 - 2020 a jeho SEA 
vyhodnocením z hlediska potenciálních vlivů na životní 
prostředí a veřejné zdraví. V rámci veřejného projednání 
měli účastníci možnost přímého připomínkování návrhu 
Operačního programu Doprava 2014 – 2020 a jeho SEA 
vyhodnocení. 

 

Koordinace veřejného projednání:  Veřejné projednání bylo koordinováno zástupcem 

předkladatele Ing. Luďkem Sosnou Ph.D. v kooperaci 

se zástupcem SEA hodnotitele Ing. Vladimírem Zdražilem. 

 
 
Účastníci veřejného projednání ze strany předkladatele a SEA hodnotitele: 
 

Zástupci předkladatele (Ministerstva dopravy ČR): 

Mgr. Milan Feranec, 1. náměstek ministra 

Ing. Luděk Sosna Ph.D., ředitel odboru strategie 

Ing. Mgr. Marek Pastucha, ředitel odboru fondů EU 

Mgr. Michal Kokeš, vedoucí oddělení metodik, koordinace a evaluace programu 

Mgr. Michal Ulrich 

Mgr. Michal Petrů 

 

Zástupci týmu zpracovatele SEA vyhodnocení: 

Ing. Vladimír Zdražil, odpovědný řešitel a posuzovatel SEA 
Ing. Zdeněk Keken  
MUDr. Helena Kazmarová – posuzovatelka vlivů na veřejné zdraví 
Mgr. Stanislav Mudra – posuzovatel vlivů na soustavu Natura 2000 
 

Zástupci příslušného úřadu pro posuzování vlivů na životní prostředí (MŽP, odbor posuzování 

vlivů na životní prostředí a integrované prevence): 

Ing. Veronika Šímová, vedoucí oddělení SEA 
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Průběh veřejného projednání návrhu koncepce Operační program 

Doprava 2014 – 2020 a jeho SEA vyhodnocení 
 

Z hlediska harmonogramu probíhalo veřejné projednání dle následujícího časového vymezení: 

 

Předběžný program veřejného projednání OPD 2014 – 2020 a jeho SEA vyhodnocení 

 Čas  Téma  Přednášející  

16.00 – 16.10  Zahájení  Zástupce MD/zástupce SEA 
hodnotitele  

16.10 – 16.25  Představení OPD 2014 – 
2020 

Zástupce MD  

16.25 – 16.45  Představení SEA OPD 
2014 – 2020 

Zástupce zpracovatele SEA 
posouzení  

16.45 – 17.55  Diskuse  

17.55 – 18.00  Předpokládaný závěr projednání  

 

Veřejné projednání zahájil v 16 15 hodin Luděk Sosna jako zástupce předkladatele představením  

1. náměstka ministra Milana Ferance, jemuž předal slovo k úvodní řeči. 

 

Zahájení prezentace návrhu koncepce Operační program Doprava 2014 – 2020 

Úvodní prezentace vedená Michalem Kokešem interpretovala základní informace k OPD 2014 – 

2020, jeho účel a postavení v rámci programového období 2014 – 2020 společně s aktuálním stavem 

projednávání s EK. Prezentace dále obsahovala následující stěžejní informace: 

 

 Příprava Dohody o partnerství a uskutečněné kroky na národní úrovni; 

 Vymezení kompetencí na národní úrovni; 

 Soulad s evropskou legislativou; 

 Soulad s evropskou legislativou - Investiční priority v nařízeních k FS a EFRR; 

 Hlavní zaměření programu; 

 Popis prioritních os; 

 Specifické cíle (PO1); 

 Specifické cíle (PO2 a PO3); 

 Dopravní sektorové strategie, 2. fáze - Střednědobý plán rozvoje dopravní infrastruktury 

s dlouhodobým výhledem (dále jen „DSS2“) – kompatibilita s OPD 2014 – 2020; 

 Synergie a komplementarity; 

 Princip partnerství; 

 Operační program Doprava 2 – dosažený stav; 

 Harmonogram dalších prací na OPD2. 
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Závěrem byly v rámci harmonogramu dalších prací na OPD 2014 – 2020 zdůrazněny veškeré 

relevantní časové milníky z hlediska dokončení a následné implementace OPD 2014 – 2020. Jednalo 

se zejména o: 

 Červen 2014 – dokončení ex-ante evaluace (odevzdání závěrečné zprávy);  

 Do konce června 2014 – vypořádání všech připomínek v rámci procesu SEA a vydání 

stanoviska SEA Ministerstva životního prostředí; 

 Červenec 2014 – Schválení OPD 2014 - 2020 vládou ČR; 

 Nejpozději do 17. 7. 2014 – Odeslání OPD 2014 - 2020 na Evropskou komisi a zahájení 

formálního dialogu; 

 Léto/podzim 2014 – vyjednávání a schválení ze strany Evropské komise; 

 4Q 2014 – Začátek implementace.  

 

Po ukončení prezentace následovalo předání slova zástupci SEA vyhodnocení OPD 2014 – 2020 

k představení stěžejních závěrů vyhodnocení. 

 

Prezentace SEA OPD 2014 – 2020  

Prezentaci vedl odpovědný koordinátor SEA týmu Vladimír Zdražil. Ve své řeči se zaměřil na 

legislativní rámec procesu SEA OPD 2014 – 2020 a specifika plynoucí z hierarchie OPD 2014 – 2020 

v rámci aktuálně platných dopravních politik a strategií ČR. Prezentace dále obsahovala následující 

stěžejní informace: 

 Řešitelský tým; 

 Legislativní rámec; 

 Základní kroky SEA procedury, jež byly realizovány v rámci SEA OPD 2014 – 2020; 

 Interpretace současného stavu SEA OPD 2014 – 2020 v rámci posloupnosti SEA dle zákona; 

 Cíle ochrany životního prostředí vztahující se k OPD 2014 – 2020; 

 Posouzení vlivů – metodický rámec; 

 Alokace finančních prostředků mezi jednotlivé módy dopravy; 

 Posouzení přeshraničních vlivů na životní prostředí; 

 Natura 2000; 

 Preventivní opatření; 

 Monitoring; 

 Návrh stanoviska SEA; 

 Návrh stanoviska Natura 2000; 

 Návrh stanoviska doporučení; 

 Další očekávaný postup. 

 

Závěrem byly zdůrazněny veškeré relevantní časové milníky z hlediska možnosti zasílání písemných 

připomínek k návrhu OPD 2014 – 2020 a jeho SEA vyhodnocení. Jednalo se zejména o: 

 Zpracování zápisu z veřejného projednání do 5 dnů od konání veřejného projednání; 

 Vypořádání připomínek veřejnosti zaslaných ve lhůtě do 5 dnů od konání veřejného 

projednání; 

 Byla zdůrazněna lhůta 16. 6. 2014 jako poslední možné datum, kdy lze odeslat písemnou 

připomínku k návrhu koncepce OPD 2014 – 2020 a jeho SEA vyhodnocení. 
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Záznam diskuse účastníků se zástupci předkladatele a SEA 

hodnotitele 
 

Veřejná rozprava byla zahájena zástupcem předkladatele Luďkem Sosnou. 

 

Dotaz p. Zeman 

Poukazuje na některé rozpory v rámci návrhu koncepce OPD 2014 – 2020 a to zejména na: 

 Investice do dopravy udržitelné s ohledem ke snižování závislosti na ropě vztahováno 
zejména k železnici a nutnosti její větší podpory.  

 Dálnice a vodní stavby potenciálně podporované v rámci OPD 2014 – 2020 a jejich 
kontroverznost z hlediska ekonomické rentability a zejména environmentálních kritérií; 

 Přestavba železniční stanice Brno a možný konflikt s ohledem na výsledky referenda před  
9 lety; 

 Chybí rozvoj nových systémů elektrické MHD - Ostravsko, Kladno, Frýdek-Místek, Karlovy 
Vary;  

 Chybí významné železniční investice – spojky milovická, kutnohorská, a další; 

 Investice do dálnic jsou neudržitelné.  
  
Odpověď Luděk Sosna 
U uzlu Brno není dosud definováno, v jaké poloze bude sledován, v indikativním seznamu projektů 
je uveden pouze železniční uzel Brno, aniž by byla jakkoliv předjímána poloha projektu. Paralelně 
probíhá proces přípravy a zatím jsou k dispozici výsledky technické studie, které budou sloužit jako 
podklad pro studii proveditelnosti.  
V operačním programu se uvádějí pouze stavby s určitým stupněm připravenosti, u nichž  
je teoretická šance, že mohou být do konce období, tj. do roku 2023 z velké části realizovány  
a profinancovány. U některých projektů navíc dosud nebyla prokázána ekonomická efektivnost  
a smysluplnost a tyto projekty musí být dále prověřovány, což je případ mj. kutnohorského oblouku. 
Libická spojka je sledována ve studii proveditelnosti (pravobřežní trať Kolín – Děčín popř. akce Velký 
Osek – Kolín – Týniště n. Orlicí). 
Milovická spojka je součástí řešeného směru Praha – Liberec, kde byl dosud zpracován draft studie 
proveditelnosti, v němž je uváděna jako jedno z možných řešení na tahu Praha – Ml. Boleslav – 
Liberec, avšak zatím studie není dotažena do stavu, dle kterého by bylo možné rozhodnout o výběru 
konkrétní varianty. 
U rychlostních silnic a jejich kapacity se vychází z DSS2, přičemž na jejich základě probíhají revize 
některých kapacitních parametrů dle aktuálního stavu dopravního zatížení a poté budou prováděny 
následné kroky možných úprav z hlediska přípravy výstavby.  
Při podpoře MHD bylo vycházeno z informací o reálně realizovatelných projektech, které byly 
k dispozici od jednotlivých dopravních podniků, nepřipravené projekty nemohou být zařazeny.  
Z hlediska vodní dopravy budou projekty realizovány pouze v případě kladného stanoviska EIA, což 
je z hlediska environmentálních kritérií stěžejní.  
 
 
 
 
Dotaz p. Kavan  KÚ Zlínského kraje 
 Požadavek na zařazení R49 Fryšták-Lípa jakožto dokončení obchvatu Zlína, kdy v současné 

době město Zlín stále nemá ani obchvat ani jakýkoli vnitřní či vnější okruh;  
 Připomínky synergických vlivů k Integrovanému regionálnímu programu, jehož chce využít 

Zlínský kraj k realizaci navazujících dopravních staveb. 
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Odpověď  L. Sosna 
Věcně nemá MD problém se zařazením inkriminované stavby do seznamu takzvaných velkých 
projektů, jedná se o stavbu, jež je na síti TEN – T. Otázkou je, zdali z hlediska procedury SEA je toto 
možné, zdali by tento krok nenarušil průběh SEA vyhodnocení. Dále odkázal na možné aktualizace 
OPD 2014 – 2020 a tudíž i možné zařazení dotyčné stavby. 
 
Komentář V. Zdražil 
Při dodatečném zařazení inkriminovaného projektu do seznamu velkých staveb financovaných OPD 
2014 – 2020 by bylo nutné přepracování SEA vyhodnocení jeho zveřejnění a opakování veřejného 
projednání, což staví OPD 2014 – 2020 mimo možnost splnit prezentované termíny z hlediska 
schválení ODP 2014 – 2020 Vládou ČR a Evropskou komisí. 
 
Komentář p. Šímová 
Potvrzení slov Luďka Sosny a Vladimíra Zdražila o nesplnění lhůt předložení OPD do vlády a EK při 
dodatečném zařazení inkriminované stavby do OPD 2014 – 2020. 
 
Doplnění p. Kavan 
Existují veškerá EIA stanoviska k jednotlivým dopravním stavbám. Apeluji na zařazení stavby R49 
Fryšták-Lípa - dokončení obchvatu Zlína.  
 
Komentář M. Kokeš 
Zdůrazňuje návaznost OPD na DSS2 a s ohledem na reálné zahájení stavby nejdříve v roce 2018 
uvádí možnost revize OPD 2014 – 2020 v návaznost na aktualizaci DSS2, a na aktuální pokrok 
v přípravě projektu a řešení problematiky posouzení vlivů na ŽP na návazném úseku. Při současném 
dodatečném zařazení inkriminované stavby by došlo k nemožnosti splnění harmonogramu 
z hlediska realizace OPD 2014 – 2020. 
 
Doplnění p. Kavan 
Apel na zařazení stavby. 
 
Komentář L. Sosna a V. Zdražil 
Inkriminovaná stavba z hlediska limitních termínů procesních kroků nemůže být v současné době 
zařazena do seznamu velkých staveb OPD 2014 – 2020. Aktualizace DSS2 zařazení projektu do 
revidovaného seznamu velkých projektů umožňuje a na proces přípravy stavby jeho nezařazení do 
OPD žádný vliv nemá.   
 
Dotaz p. Kratochvíl 

 Podpora na železnici je v porovnání s OPD 2007 – 2013 výrazně nižší, jiná struktura 
prioritních os – kolik financí bude přímo vyčleněno na železnice; 

 Z hlediska SEA vyhodnocení interpretovat, zdali by vyšší podpora nebyla příznivější 
z environmentálních kritérií;  

 
Odpověď M. Kokeš, L. Sosna a V Zdražil  
OPD nerozepisuje alokace na jednotlivé specifické cíle, ale lze dohledat dle kategorií intervencí. Dále 
u železničních projektů na rozdíl od silničních není způsobilým výdajem DPH, které je placeno 
z národního spolufinancování, takže je nutné odečíst od alokace na silnice 21 %. Zároveň je nutné 
zahrnout prostředky CEF ve výši 1,1 mld. EUR, které jsou určeny prakticky výhradně na železnice. 
Zahrnutí železnice do jedné osy navíc umožňuje případné využití prostředků určených na jiné mody 
v případě jejich nedostatečné absorpce. Z hlediska SEA vyhodnocení bylo definováno, že možný 
přesun alokací v rámci jednotlivých prioritních os konkrétněji navýšení alokací pro rozvoj železniční 
infrastruktury lze do úrovně 25 % finančních prostředků se zachováním návaznosti na výsledky SEA 
OPD 2014 – 2020.  
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Dotaz p. Ševčík - svaz podnikatelů ve stavebnictví 

 Otázka připravenosti staveb;  
 Požadavek zpracovat harmonogramy všech významných staveb s termíny pro klíčové 

kroky;  
 Riziko nového EIA zákona a získávání souhlasných stanovisek EIA. 

 
Odpověď L. Sosna 
Dotčení investoři mají interní systémy a plány pro přípravu a příslušné administrativní kroky  
u jednotlivých staveb, v nichž vycházejí z odborných zkušeností a z odhadu reálného vývoje, procesy 
však často nemají standardní vývoj  - stavební řízení, soutěže, výkupy pozemků atd.  V rámci 
zpracování tzv. akčního plánu k DSS2 dle požadavku Evropské komise budou navíc pro všechny velké 
stavby definovány harmonogramy s jednotlivými klíčovými milníky. Z hlediska EIA bylo zažehnáno 
riziko vydání opatření ze strany EK k zastavení financování operačních programů. 
 
Komentář p. Šímová 
Opatření ze strany EK bylo zažehnáno. Se současným návrhem novely zákona „EIA“ Evropská komise 
souhlasí. Provádění bude záležet na samotné praxi po vstupu v platnost.  
 
 
Dotaz p. P. Šubrtová, Praha Běchovice 
 Výhrady k zařazení SOK 511 Běchovice - D1;  
 Výhrada k Dopravním sektorovým strategiím II. fáze a metodice modelu; 
 Rekonstrukce stavby SOK 510 Běchovice - Satalice - je nutná již nyní, to nezpochybňují; 
 Potvrzení, že poslední termín odeslání připomínek na odbor posuzování vlivů MŽP je 

16. 6. 2014; 
 Okruh by měl být posuzován společně a společně vést k výsledku;  
 Stavbou by měla přinést pozitivní přínosy z hlediska chráněných území, kvality ovzduší a 

hlukové zátěže, což nepřináší;  
 Stavba 511 nepřesune tranzit mimo hustě osídlené oblasti a zakonzervuje trasování okruhu i 

v dalších částech města s osídlením; 
 Návrh na vyřazení z indikativního seznamu velkých projektů OPD 2014 – 2020. 

 
Odpověď L. Sosna 
Stavba vychází z DSS2. Zdůraznil, že z OPD 2014 – 2020 nebude podporována žádná stavba, která 
nebude mít kladné stanoviska EIA a dále územní rozhodnutí a stavební povolení. Stavby Pražského 
okruhu vycházejí z hlediska dopravního přínosu velmi pozitivně. OPD 2014 – 2020 není koncepcí, 
jež by řešila prostorové uspořádání jednotlivých staveb.  
  
 
Dotaz p. Medveď ČESMAD Bohemia, Hospodářská komora 
 SC 1.3 - multimodální terminály - chybí podpora technologie (a to podpora u všech druhů 

dopravy), která umožní tyto terminály využívat.  
 Indikátory - chybí podpora provozovatelů k pořízení vozidel ve všech druzích dopravy, 

především pak silniční.  
 
Odpověď M. Kokeš  
Podpora technologií multimodálních terminálů je v SC 1.3 – podpora nových technologií překládky 
včetně přepravních jednotek a dopravních prostředků souvisejících s příslušnou technologií.  
Podpora provozovatelů MHD z hlediska možnosti pořízení vozidel je v Integrovaném regionálním 
operačním programu, proto není v OPD.  
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Komentář L. Sosna  

Je zde předpoklad vzniku navazujícího programu k podpoře multimodálních terminálů. 
  
 
Doraz p. Zeman 
 U některých tabulek chybí jednotky  

 
Odpověď L. Sosna 
Doporučuje uvést podrobně do připomínek, a ty zaslat v rámci prezentovaného termínu. Poté je 
rádi zapracujeme.  

 
Závěr veřejného projednání 

Luděk Sosna nastínil další postup. Na základě vyhodnocení SEA a obdržených připomínek vydá MŽP 

závěrečné stanovisko SEA, což bude podklad pro schválení Operačního programu Doprava 2014 - 

2020. Dále připomněl, že je možné ve lhůtě 5 dnů po veřejném projednání, tj. do 16.6.2014 zasílat 

písemné připomínky odboru posuzování vlivů na životní prostředí MŽP.  

Závěrem poděkoval všem přítomným za účast na veřejném projednání a v 18 00 hodin jej ukončil.  

 

 

 

Zápis zapsal a zpracoval: Ing. Zdeněk Keken  
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Příloha č. 1 Prezenční listina Veřejného projednání návrhu koncepce Operační program Doprava 

2014 – 2020 a jeho SEA vyhodnocení 
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Příloha č. 2 Prezentace zástupce předkladatele 
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Příloha č. 3 Prezentace zástupce SEA vyhodnocení 
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Příloha č. 4 Fotodokumentace veřejného projednání 
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